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Arbejdsmarkedsudvalget har i brev af 9. marts 2011 stillet følgende spørgsmål nr.
317 (AMU alm. del), som hermed besvares. Spørgsmålet er stillet efter ønske fra
Pernille Vigsø Bagge (SF).

Spørgsmål nr. 317:
”Finder ministeren lov om ligeløn tilstrækkelig, når det i årevis har været kendt, at 
arbejdsgiverne slet ikke benytter ligelønsstatistikkerne?”

Endeligt svar:
Jeg er ikke enig i præmissen for spørgsmålet. Virksomhederne er ikke underlagt et 
bureaukratisk krav om at indberette deres kønsopdelte lønstatistikker til nogen. Der 
er heller ikke blevet ført nogen sager, som påviser, at virksomhederne ikke over-
holder kravet. Derfor er der ikke umiddelbart noget belæg for at sige, at det i årevis 
har været kendt, at arbejdsgiverne ikke udarbejder kønsopdelte lønstatistikker. 

Reglerne om kønsopdelt lønstatistik trådte i kraft fra 1. januar 2007. Det første år 
blev betragtet som et testår, hvor Danmarks Statistik skulle have et brugbart system 
på fode. De første statistikker for år 2007 var tilgængelige hos Danmarks Statistik i 
efteråret 2008. Herefter kunne statistikkerne for 2008 rekvireres i efteråret 2009 og 
tilsvarende kunne statistikkerne for 2009 rekvireres i efteråret 2010. Statistikkerne 
har således kunne bearbejdes i virksomhedernes samarbejdsudvalg i højst 3 år. 

Da virksomhederne reelt har kunnet arbejde med statistikkerne i 3 år, mener jeg, at 
det er på tide at undersøge kendskabet til reglerne, samt hvordan de virker i praksis. 
Derfor har jeg sat SFI til at spørge de omfattede virksomheder om deres praktiske 
brug af reglerne. For at få et passende overblik spørges både formand (den øverste 
chef) og næstformand (tillidsrepræsentant for den største medarbejdergruppe) i 
samarbejdsudvalgene om virksomhedens brug af kønsopdelte lønstatistikker. Jeg 
forventer at have et resultat af undersøgelsen i løbet af sommeren. 

Venlig hilsen
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